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Övergripande kommentarer till programmet 

Målbild för Flunsåsstråket först ς därefter fysisk planering 

SCH:s synpunkt i planärendet kan sammanfattas med orden:  

 

 

 

 

 

 

Fysisk planering i Flunsåsstråket bör föregås av framtagande av ett dokument som på ett 

grundläggande sätt beskriver stråkets nuvarande och potentiella värden liksom en vision/målbild  

för stråket . Dokumentet ska därefter styra den fysiska planering som kan beröra Flunsåsstråket. 

Detta påpekande att ett måldokument för Flunsåsstråket är nödvändigt har SCH framfört i flera års 

tid i olika sammanhang. Inom den kommunala organisationen har vi mött förståelse för synpunkten 

och synpunkten lär också ha förts vidare men än så länge har detta inte lett till något resultat. 

 

Programmet benªmns òFjªrdingsplan med omgivningò. Programområdets utsträckning är något 

oklar. Vi tolkar det som att det utgörs av östra delen av Flunsåsstråket - från Östra Kvillebäcken till 

Wieselgrensgatan - dvs det område som redovisas på programmets sista sida. Därmed känns 

programmets benämning något missvisande. Varför denna tonvikt på Fjärdingsplan? Svaret finns i 

programmets inledande avsnitt Bakgrund där vi läser att òen av programmets huvuduppgifter ªr att 

utreda fºrutsªttningarna fºr en utbyggnad av fºrskoleavdelningar vid Fjªrdingsplanò.  

Programmets beskrivning av Flunsåsstråkets värde 

I Bakgrund lªser vi vidare att programomr¬det ªr belªget utmed Fluns¬sstr¬ket. òStr¬ket ªr ett 

viktigt grönområde och kan komma att spela en större roll som koppling till Flunsåsparken och 

andra grönområden västerut. Särskilt då östra Kvillebäcken byggs och områden längre österut 

(t.ex. Backaplan, Ringºn, Frihamnen) omvandlasò. 

 

P¬ programmets sista sida, under rubriken ò¥vergripande markanvªndningsfºrslagò, hittar vi 

formuleringar som vi tycker skulle ha inlett programmet: 

 

òFluns¬sstr¬ket ªr en resurs fºr stadsdelen och intresset fºr Fluns¬sstr¬ket och omr¬det kring ªr 

stort. För att fullt ut kunna nyttja denna resurs måste insatser göras för att förhindra att parken 

fºrfaller och fºrutsªttningar m¬ste skapas fºr en bred anvªndning av omr¬detò.  

 

Observera att strävan alltså är att skapa en bred användning av stråket. SCH anser att programmets 

förslag med många förskoleavdelningar inte följer intentionerna på en bred användning. 

Några klargöranden 

Vi vill här göra ett klargörande som gäller Flunsåsstråkets utbredning. På det ortofoto som utgör 

programmets översiktskarta redovisas Flunsåsstråket som ett stråk som i väster avgränsas av den 

GC-väg som förbinder Sockenvägen med Teologgatan. Det stämmer inte med den avgränsning 

som är bruklig. I den avgränsning som etablerats för Flunsåsstråket ingår även den platta marken 

väster om GC-vägen (huvudsakligen bestående av Sockenvägen förskola och Fogdegårdens 

äldreboende) samt Östra Flunsåsberget, dvs det naturområde inom vilket Flunsåsparken ligger. På 

ºversiktskartan anges òFluns¬sparkenò p¬ det omr¬de som utgºr ¥stra Fluns¬sberget men 

Flunsåsparken utgör alltså bara en mindre del av Östra Flunsåsberget. SCH anser att det är viktigt 

att det finns en överensstämmelse vid definitionen av Flunsåsstråket, framför allt i sammanhang 

som handlar om fysisk planering. 

 

PLANERINGEN SKER I FEL ORDNING  
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SCH:s geografiska verksamhetsområde utgörs av ett naturligt avgränsat område bestående av ett 

vidsträckt platt område omgivet av bergsområden som Ramberget, Flunsås, Slätta Damm-bergen 

och Brunnsboberget. Då området är vidsträckt och platt och omgivet av höga kanter benämner vi 

det Långpannan, se kartbild. 

 

 
 

Långpannan består idag av en vªstlig del som ªr i princip òfªrdigbyggdò och en ºstlig del som nªra 

nog i sin helhet ska omdanas inom ett par decennier. Gränsen mellan de två delarna går i Gustaf 

Dalénsgatan men gör i söder en sväng runt Porslinsfabrikstomten. Det faktum att Långpannan ska 

genomgå en så dramatisk omvälvning gör att analyser och värderingar av befintliga delområden 

inom Långpannan måste göras mot bakgrund av de kommande förändringarna. Det gäller i högsta 

grad för Flunsåsstråket eftersom det angränsar till den del av Långpannan som ska omdanas. 
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Flunsåsstråket - en unik och oersättlig resurs för det framtida centrala Hisingen 
I mitten av förra seklet bestod centrala Hisingen mest av jordbruksmark. När staden skulle planeras 

lade framsynta stadsplanerare in ett stråk som en lugn oas mitt i bebyggelsen, likt Central Park i 

New York. Strategiskt placerad mellan och på betryggande avstånd från de två brusande lederna 

Hjalmar Brantingsgatan och Björlandavägen. Det är vad vi idag kallar Flunsåsstråket. Från den 

framtida citybebyggelsen i Backaplansområdet/Östra Kvillebäcken, där bortåt 10.000 personer 

kommer att bo (idag bor ingen där), sträcker sig Flunsåsstråket som ett andningshål västerut mot 

naturområdena Flunsåsberget och Slätta damm. Många fritidsaktiviteter förutsätter att man har 

tillgång till platta områden något som Flunsåsstråket kan erbjuda till skillnad från omgivande 

bergiga grönområden.  

Idag är Flunsåsstråket torftigt utformat. Det finns gräsytor men liten omsorg har lagts på att 

utforma det monotona och ganska sterila området. Området gränsar dessutom till ruffiga, obebodda 

områden i öster vilket gör att få personer rör sig denna ände av Flunsåsstråket.  

 

Men - nu väntar en total scenförändring i och med att en helt ny, tätbebodd stadsdel med höga hus 

växer upp vid änden av stråket. Det kommer att myllra av människor som vill söka sig bort från sin 

tätbebyggda stadsdel och ut i det lugna Flunsåsstråket. På samma sätt kommer människor som 

redan bor kring Flunsåsstråket att välja stråket för att gå eller cykla till den nya och attraktiva 

centrumstadsdelen för att handla, gå på bio och uppleva stadens puls. Flunsåsstråket blir samtidigt 

en viktig mötesplats. Kort och gott ï Flunsåsstråket är en unik och oersättlig resurs för det framtida 

centrala Hisingen. 

Målbilden behöver innehålla en infrastrukturplan 
Fluns¬sstr¬ket har kvaliteter som gºr det vªrdefullt fºr òutºvande av stationªra aktiviteterò, dvs att 

hålla till på ett ställe inom stråket för att spela fotboll, ligga och sola, uppleva naturen osv. Men 

genom att Flunsåsstråket är ett långsmalt område, dªrtill med olika òmagneterò i vardera änden, är 

det också ett stråk att färdas igenom. I själva verket är det denna kombination som gör stråket så 

värdefullt. För att ta ett exempel kommer personer som bor norr, söder eller väster om 

Flunsåsstråket och ska någonstans i Backaplansområdet, i framtiden att välja att först ta sig till 

Flunsåsstråket och ta sig vidare österut genom stråket. De väljer inte den vägen för att den går 

fortast ï det skulle sannolikt gå fortare att ta någon av parallellgatorna - utan för att de vill uppleva 

något under färden, kanske stanna till ett tag också. Positiva upplevelser under färden beror inte 

bara på omgivningen utan även på gång- och cykelvägarnas linjeföring i plan och profil. 

 

För att tillse att det framtida och välfrekventerade Flunsåsstråket får ett nätverk av gång- och 

cykelvägar som både har funktionella sträckningar och tilltalande linjeföring är det nödvändigt att 

det måldokument som vi förespråkar och som ska presentera stråkets målbild/vision, även drar upp 

riktlinjerna för stråkets gång- och cykelvägar. För att ta fram en sådan infrastrukturplan kan det 

finnas anledning att dra lärdom av hur Trafikverket processar fram sina vägar ï även det i detta fall 

inte handlar om biltrafik utan òbaraò om g¬ng- och cykeltrafik. Fokus i infrastrukturplanen bör 

ligga på de öst-västliga sträckningarna även om gång- och cykelbanor som korsar stråket också är 

av betydelse. 

Vilka kvalitéer och funktioner ska rymmas i Flunsåsstråket? 

SCH har valt att i detta yttrande mest lyfta fram behovet av ett måldokument för Flunsåsstråket 

inklusive en infrastrukturplan samt att ge en uttömmande beskrivning av vilka utgångspunkter man 

kan ha i en infrastrukturplan för Flunsåsstråket, se nästa rubrik. 

 

Att vi har lagt krutet på att beskriva utgångspunkter för planering av gång- och cykelvägar ska inte 

uppfattas som att vi anser GC-vägarna är det viktiga medan själva innehållet är mindre viktigt. Så 

är det naturligtvis inte. Men vi anser att det är nödvändigt att planera i den tågordningen: Infra-
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strukturen först, därefter innehåll och funktioner. Viss planering av ytornas användning kan dock 

behövas i ett tidigt skede. Exempelvis ger utplacering av en 11-manna-fotbollsplan betydande 

restriktioner för var man kan lokalisera GC-vägar. 

 

Programmet anger inriktningen om en bred användning av området, vilket också är en av SCH:s 

huvudfrågor. Vi vill eftersträva en helhet, ett synsätt som bidrar till att utveckla Lundby socialt, 

ekonomiskt och ekologiskt. Flunsåsstråket är en resurs med mycket stor potential att lyfta stora 

delar av centrala Hisingen. Här kan vi tillsammans skapa attraktiva gränsöverskridande 

mötesplatser samt aktivitetsytor för organiserad idrott men också för spontanidrott. Samtidigt kan 

vi med god planering utveckla karaktären av grönstråk. 

 

Programmet beskriver tyvärr inte hur man skall uppnå den breda användning som anges.  

 

SCH:s uppfattning är att innehållet i Flunsåsstråket skall väljas med betoning på att skapa 

gränsöverskridande mötesplatser. 

 

Man kan i Flunsåsstråket skapa viktiga kopplingar mellan nuvarande bostadsområden och de nya 

områden som byggs i Östra Kvillebäcken och senare i övriga delar av Backaplansområdet. 

Östra Flunsåsberget med sin karaktär av naturpark kan och bör bli en attraktiv målpunkt i västra 

delen av stråket. Vid förflyttningar i stråket passerar man en flera ställen som kan locka till att 

stanna upp, ta en fika, tala med en bekant man träffar på eller leka en stund på den fina lekplatsen. 

Stråket är både en transport och kan vara målpunkten i sig för motionären, de leksugna barnen, 

hundªgaren och ton¬ringarna som vill òhªngaò en stund i parken men ocks¬ fºr de ªldre 

medborgarna som vill komma ut i grönskan och träffas. Även utsmyckning hör hemma här, liksom 

parkcafé kanske i regi av någon aktiv förening. 

 

I frågan om Flunsåsstråkets framtid samarbetar SCH bl a med Lundby IF. Vi har i detta samarbete 

sett möjligheter till en genomtänkt helhet med både grönytor och fotbollsplan, och med bra 

kompromisser avseende bl a planstorlek även få in en aktivitetspark typ Färjenäsparken.  

 

Östra Flunsåsberget som målpunkt västerut skall värnas som just naturpark. Tillgängligheten till 

naturparken skall bli bättre genom trappor, bättre stigar och skyltar. Belysningen behöver ses över. 

En attraktiv och trygg park som en gemensam strategisk resurs för det attraktiva Lundby. 

 

I program för Rambergsvallen föreslås mycket intressanta förändringar på andra sidan Hjalmar 

Brantingsgatan. I linje med det som anges i detta program vill vi betona vikten av att koppla ihop 

Rambergsstaden/Rambergsvallen med Flunsåsstråket. Detta bör ske via Sunnanvindsparken bakom 

fd Lundby Gymnasium. Sunnanvindsparken har stor potential att bli ett naturligt stråk för 

promenader och rekreation i stadsdelen. 

 

Det utlåtande som Lundby IF:s styrelse lämnat om aktuellt planärende (2011-06-20) beskriver på 

ett utmärkt sätt den potential som Flunsåsstråket har.  

Utgångspunkter till infrastrukturplan 

Här redovisas olika utgångspunkter för en infrastrukturplan och för framtida mer detaljerade frågor 

som rör lokalisering och utformning av gång- och cykelstråk.  

Flunsåsstråket i ett större sammanhang 

Det är viktigt att betrakta Flunsåsstråket i ett större sammanhang, dvs att man tittar på vad som 

ligger utanför Flunsåsstråket och i vilken mån dessa områden interagerar med Flunsåsstråket ï 

idag men framför allt i framtiden. Flunsåsstråket är långsmalt och när det gäller gång- och 
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cykeltrafik är det därför framför allt områdena i stråkets förlängning västerut och österut som är av 

betydelse.  

 

Rakt västerut (väster om Blackevägen) ligger Västra Flunsåsberget som en stoppkloss men det är 

möjligt att förbättra gångvägarna (stigarna) på Västra Flunsåsberget så att ett fungerande grönstråk 

tar sig via Ljungängsbacken vidare över Västra Flunsåsberget och ner till Tolered och kanske 

vidare västerut över nästa berg. Detta är idéer som redovisas i Lundbys parkplan..  

 

Mer utnyttjade kopplingar västerut är de gator som tar sig förbi Flunsåsberget på dess södra eller 

norra sida. Stråket som tar vägen söder om berget bedöms ha något mindre betydelse jämfört med 

den norra kopplingen vilken leder till Gamla Björlandavägen / Tolered / Slätta Damm / 

Björlandavägen / Kärrdalen. 

 

Jämfört med kopplingen västerut bedöms den framtida kopplingen österut ha betydligt större 

betydelse. Det har att gºra med att Fluns¬sstr¬kets fºrlªngning ºsterut òg¬r in iò det (framtida) 

tätexploaterade Backaplansområdet, en folkrik stadsdel med ett stort utbud av handel och andra 

attraktioner. Inne i Backaplansområdet når Flunsåsstråkets förlängning fram till en 

kommunikations-nod där Färgfabriksgatan, Swedenborgsgatan, Deltavägen och parkstråket kring 

bäcken Kvillebäcken möts. Det är en plats som skulle kunna benämnas Backaplansområdets hjärta 

och som ägnas stor uppmärksamhet i den fördjupade översiktsplanen för Backaplansområdet. Från 

denna strategiska plats, som kan komma att utformas som ett torg eller ges annan utformning som 

understryker dess betydelse som kommunikations-nod, går en spikrak axel hela vägen fram till 

Flunsåsberget. Kontentan av detta resonemang är att Flunsåsstråket bör betraktas som en del av en 

betydelsefull axel ï lämpligen kallad Flunsåsaxeln -  där den kompletterande delen består av 

Färgfabriksgatan och den avslutande platsbildningen vid Kvillebäcksparken. I första hand är det 

den trädkantade GC-banan (allé) längs Färgfabriksgatan som ska läsas in i Flunsåsaxeln (i mindre 

grad den intilliggande Färgfabriksgatan med sin biltrafik). Det är beklagligt att Flunsåsaxelns östra 

del inte tilläts bli grönare vid planeringen av östra Kvillebäcken. När nu planeringen av östra 

Kvillebäcken inte resulterade i en förlängning av Flunsåsstråkets parkytor på denna sträcka blir det 

desto viktigare att lägga stor omsorg på utformningen av òGC-all®nò. Det är även önskvärt att 

sträva efter att hitta något sätt att kompensera bristen på grönska längs Färgfabriksgatan vid den 

framtida planeringen av området längs Färgfabriksgatans norra sida. 

 

Ovan betonas betydelsen av stråkets kopplingar österut och västerut. Det måste tilläggas att stråket 

även är betydelsefullt för områden på norra respektive södra sidan av stråket. Då avses inte i första  

hand värdet för gång- och cykeltrafikanter att kunna korsa stråket i nord-sydlig riktning. Här avses 

boende norr och söder om stråket som ï till följd av att Flunsåsaxeln blivit ett attraktivt sätt att gå 

eller cykla till Backaplansområdet ï väljer att först ta sig norrut eller söderut till Flunsåsstråket och 

därefter österut till Backaplansområdet. Tidigare har de valt andra, parallella vägar till Backaplan, 

ofta med bil. 

Nödvändig analys av gång- och cykeltrafik saknas 

Som tidigare nämnts kommer det att bo närmare 10.000 personer i Backaplansområdet. Idag bor 

där ingen. Vidare kommer den nya stadsdelen, som ska bli en blandstad, innehålla en mängd 

arbetsplatser och ett stort utbud av handel och andra attraktioner. Vi står med andra ord inför en 

total scenförändring. De boende kommer inte bara att h¬lla sig inom òsitt omr¬deò eller ta sig till 

intilliggande spårvagnshållplatser eller åka iväg med bilen. De kommer att välla ut utanför det 

nybyggda områdets gränser. Inte minst kommer de att söka sig till det angränsande lugna 

Flunsåsstråket för rekreation, för att ta sig till skola m m. Samtidigt med dessa helt nya 

folkströmmar uppstår andra folkströmmar som går åt andra hållet ï boende väster om 

Backaplansområdet kommer att ta Flunsåsaxeln in till Backaplansområdet. Det är en kategori 

gång- och cykeltrafikanter som är mycket liten i dagsläget. 
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Den del av Flunsåsaxeln som sträcker sig från bäcken Kvillebäcken och fram till Fjärdingsplan är 

redan planerad och projekterad eftersom den ligger inom detaljplaneområdet Östra Kvillebäcken. 

Endast detaljer återstår.  

 

Av särskilt stor betydelse är hur de planerade GC-vägarna kopplar till omgivningen. Inför 

projekteringen av gång- och cykelvägar i östra Kvillebäcken har man alltså haft att ta hänsyn till 

den ovan beskrivna scenförändringen. Vår uppfattning är att man inte tagit hänsyn till den 

scenförändring som uppstår och som medför stora folkströmmar längs Flunsåsaxeln. Se vidare om 

òfelande lªnkenò nedan. Enligt uppgift har inga prognoser eller analyser avseende gång- och 

cykeltrafik förekommit. Det tycker vi är en stor brist. När det gäller biltrafik är man alltid 

noggrann att göra analyser. Det är nu hög tid att ta fram en analys avseende gång- och cykeltrafik i 

området kring Flunsåsaxeln med omgivning. En sådan analys bör då kopplas till 

infrastrukturplanen och måldokumentet för Flunsåsstråket. 

Befintliga gång- och cykelbanor  

Det finns två genomgående gångbanor i stråkets längsriktning; en i stråkets södra kant och en i den 

norra kanten. 

 

När det gäller cykeltrafik i stråkets längsriktning finns det i dagsläget endast en delsträcka med 

tillåten cykeltrafik och det är i den södra kanten av stråket väster om Wieselgrensgatan; från 

Wieselgrensgatan och via den branta cykelbanan fram till en krök på Fögderigatan på toppen av 

Östra Flunsåsberget. Det cyklas dock på alla gångbanorna i stråkets längsriktning och i den 

planering som ska göras för infrastrukturen i Flunsåsstråket bör man inte ta hänsyn till vilka avsnitt 

som idag tillåter och inte tillåter cykeltrafik. I den beskrivning av cykelstråk som görs i denna text 

betraktas alla òcykelbaraò g¬ngbanor som GC-banor. Men man kan konstatera att vissa av 

gångbanorna är mer lämpade för cykling än andra. På gångbanan i norra kanten, väster om 

Wieselgrensgatan, uppstår knappast några konflikter mellan cyklister och fotgängare. Gångbanan 

ligger òmitt ute i grªsmattanò och det finns inga korsande g¬ngbanor. ¥ster om Wieselgrensgatan 

är gångbanorna inte lika lämpade för cykeltrafik. Det gäller främst den norra gångbanan som tätt 

följer häcken längs radhusen och villorna. Här och var kommer det korsande gångbanor och 

häcken gör att man inte ser att någon kommer förrän de redan har klivit ut på den öst-västliga 

gångbanan ï en klar säkerhetsrisk. 

  

Det södra GC-stråket ligger på större delen av sträckan helt nära flerbostadshusen. Det gör att 

denna GC-bana ligger i skugga mitt under dagen vilket i sin tur gör att många väljer att ta den 

norra GC-banan, framför allt under vinterhalvåret.   

Målpunkter och entréer i östra och västra änden 

Med òm¬lpunktò kan avses òslutm¬lò men man kan ocks¬ avse platser som utgºr vidarekopplingar, 

dvs entréer till Flunsåsstråket. Naturområdet Östra Flunsåsberget liksom folkparksscenen 

Flunsåsparken (som ligger inom Östra Flunsåsberget) utgör möjliga slutmål för personer som 

färdas västerut i Flunsåsstråket. Beskrivningen nedan gäller dock inte slutmål utan 

entréer/vidarekopplingar för GC-trafiken i Flunsåsstråkets östra och västra ändar.   

 

För GC-trafik i stråkets längsriktning finns det allra längst i väster en entré i södra delen och det 

är på toppen av Östra Flunsåsberget där den branta cykelbanan ansluter till en krök på 

Fögderigatan. Strax innan berget, vid en vägbom i Sockenvägens ände, finns också en entré i 

stråkets södra kant. I norra  delen av västra Flunsåsstråket finns en målpunkt för GC-trafik i 

Foderbetsgatans förlängning (norr om äldreboendet) och, dessförinnan, Teologgatan (= 

Sockenvägens förlängning i norr). För gångtrafikanter med siktet inställt på Östra Flunsåsbergets 

natur går vägen till naturen via en naturparksentré norr om äldreboendet. Härifrån tar man sig via 
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òTvªrstigenò upp p¬ det skogiga berget (som allts¬ ing¬r i Fluns¬sstr¬ket) och man kan ªven 

fortsätta ut genom skogen till Tvärstigens västra ände vid Fögderigatans slut vilket alltså är en 

entré till både Östra Flunsåsberget och hela Flunsåsstråket. 

 

I öster ligger òPorten till Backaplansområdetò/òPorten till Fluns¬sstr¬ketò. Det är den 

framtida östliga huvudentrén till Flunsåsstråket och ligger i Färgfabriksgatans förlängning, söder 

om Hisinge Hus. Denna entré ligger mitt på stråkets östliga kortsida. Att denna koppling mellan 

Flunsåsstråket och Backaplansområdet fungerar i framtiden är extremt viktigt för att 

Flunsåsstråkets potential ska kunna tas tillvara. Tyvärr finns det tecken på att denna gatstump 

kommer att utgöra en felande länk i cykelstråket Backaplan-Färgfabriksgatan-Flunsåsstråket-

Flunsåsberget. Den gatstump som det handlar om, den blivande återvändsgatan på sydsidan av 

Hisinge Hus, utgör det nordvästligaste hörnet av detaljplaneområdet för östra Kvillebäcken. Den 

ritning som i dagsläget finns för gatstumpen innebär en krånglig och trafikfarlig passage för 

cyklister eftersom cyklisterna får cykla på en gata där de riskerar att bli påkörda av bilar som 

backar ut från p-platser. Enligt uppgift står hoppet till att ägarna av Hisinge Hus bestämmer sig för 

att bygga om huset och att varuintag på byggnadens sydsida försvinner ï det skulle kunna leda till 

att man kan få plats med en cykelbana. Att òfelande lªnkenò ªr problematisk antyds ªven i 

programmet; På förslagskartan redovisas GC-str¬ket i òfelande lªnkenò med streckad linje i stªllet 

för heldragen.  

 

Det ska nämnas att det även finns en entré norr om Hisinge Hus, dvs där norra GC-banan tar slut.  

 

Det är svårare att peka ut den södra GC-banans befintliga entré i öster. Kanske ska man peka ut 

Lantmätaregatan men för gående går det att krångla sig förbi parkeringsplatsen söder om 

Fjärdingsplan och fram till Gustaf Dalénsgatan.  

 

Man kan idag alltså tala om tre entréer i Flunsåsstråkets östra ände: Norr resp söder om Hisinge 

Hus samt söder om Fjärdingsplan. Ingen av dessa entréer är idag särskilt trafikerad eftersom få 

personer tar sig till Backaplansområdet via Flunsåsstråket.  

 

En viktig fråga att besvara inför framtagande av en infrastrukturplan är: Vill vi samla GC-trafiken i 

östra delen av Flunsåsstråket och leda den till en enda entr®/utg¬ng, dvs till òPorten till 

Backaplansomr¬detò i Fªrgfabriksgatans fºrlªngning? GC-vägsentrén norr om Hisinge Hus kan 

kännas onödig. Om den stängs kan kanske upp till 200 m befintlig GC-väg längs villahäcken 

stängas, mark som då kan användas till något annat. Om GC-trafiken ska ledas till entrén söder om 

Hisinge Hus innebär det förstås att GC-vägarna i norra resp södra kanten behöver ges nytt läge fr o 

m någon punkt öster om skolan.  

GC-vägarnas framtida sträckning i stora drag 

Från Östra Flunsåsberget och förbi skolan finns det ingen tvekan ï framtida GC-vägar kommer att 

ha ungefär samma sträckningar som i nuläget: en GC-väg längs norra kanten och en längs södra 

kanten. 

 

Öster om skolan är det möjligt att ändra sträckningarna. Det är även möjligt att slå samman de två 

GC-vägarna till en gemensam GC-väg. Att det finns en òPorten till Backaplansomr¬detò söder om 

Hisinge Hus att sikta in sig på kan ses som ett argument för att koppla ihop de två GC-vägarna. 

Var någonstans mellan skolan och òportenò en s¬dan eventuell hopkoppling ska ske ªr inte givet. 

Om det byggs en stor fotbollsplan intill skolan måste en hopkoppling ske öster om fotbollsplanen. 

En hopkoppling kan ocks¬ ske helt nªra òportenò. 

 

Programmet föreslår en GC-väg i södra kanten. Vi ser nackdelar med att òhuvudvªgenò genom 

Flunsåsstråket ligger i skuggläge och dessutom så nära flerbostadshusen att man kan känna att man 
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färdas på en gata i stället för genom ett grönområde. Vi tycker därför att ett läge längs lönnarna 

(gränsen mellan rosenträdgården/lekplatsen och Långängsparken) skulle vara att föredra. Ungefär 

en sådan lokalisering föreslås för övrigt i en årsgammal planskiss framtagen av Lokalsekretariatet 

och Idrott- och föreningsförvaltningen. 

Var ska man få cykla? 

I inledningen av vårt yttrande förklarar vi att vi inte skiljer på gångvägar, cykelvägar och GC-

vägar. Vi kallar allt för GC-vägar för att slippa ta ställning i varje enskilt fall. Dessutom cyklas det 

i princip överallt i dagsläget, om än i begränsad omfattning. 

 

I en infrastrukturplan måste man ändå ta ställning till frågan: Var ska man få cykla? Och ska 

mopedåkning tillåtas? 

 

Om man inte ska få cykla överallt: Ska man då sätta upp hinder som gör att man inte kan cykla in 

på gångbanorna? Hur ska dessa hinder utformas? Kommer dessa hinder att ställa till problem och 

irritation, t ex för barnvagnar m m. Är det över huvud taget möjligt att förhindra att cyklar tar sig 

fram utan att skapa fula och provocerande barriärer? Ska man helt enkelt se mellan fingrarna då det 

cyklas på gångbanor? 

 

Programmet föreslår en GC-vªg i sºdra kanten som sedan dras ºver Fjªrdingsplan till òportenò. I 

övrigt inga cykelbanor. 

 

SCH tror inte att det är möjligt att förhindra cykling på gångbanor om det inte finns intilliggande 

cykelbanor. Men samtidigt är det med nuvarande utformning inte trafiksäkert på vissa avsnitt, 

framför allt i norra kanten längs de höga häckarna. Det går med andra ord inte bara att tillåta 

cykling på alla gångbanor. Det krävs åtgärder. Man kan flytta ut norra GC-banan några meter från 

häcken och samtidigt bredda vägen. Enklare, billigare och kanske trafiksäkrare är att, bara på 

platser där den passerar en korsande gångväg, flytta ut vägen från häcken genom att göra en böj på 

den. 

GC-vägarnas linjeföring och utformning  

Från Hjalmar Brantingsgatan till gatorna norr om Björlandavägen präglas stadsdelen av ett gatunät 

i rutmönster där de öst-västliga spikraka gatorna ofta är kilometerlånga. Därav den karaktäristiska 

långsmala formen på Flunsåsstråket. Rumsbildningen och dess form skapas av den omgivande 

bebyggelsen och den kilometerlånga, höga häcken i norra kanten.  

 

Flunsåsstråket är en resurs med hög potential för rekreation och upplevelser. Däremot är det si och 

så med upplevelsevärdena och utnyttjandegraden i dagsläget. En av anledningarna är att stråket 

kan upplevas som monotont, storskaligt, stereotypt och ensartat. Här spelar de spikraka GC-

vägarna, ackompanjerade av lika raka häckar och trädrader, en betydande roll och det är ett 

formspråk som för tankarna till rationalitet och snabbhet. Faktum är att detta formspråk som 

präglar stadsdelen, går igen ner till minsta detalj. Den så kallade rosenträdgården, som idag inte 

gºr skªl fºr namnet òtrªdg¬rdò men vars inramning och indelning i rektangulära planteringsytor 

kvarstår, utgör ett slags miniatyrmodell eller fraktal av stadsdelen. Men det kan tilläggas att när 

man talar om Flunsåsstråkets brister är kanske rosenträdgården ändå inte fullt ut ett talande 

exempel eftersom man just här kan uppleva en intim rumsbildning (om man kan stå ut med de 

övergivna planteringsytorna), något som är uppskattat i det annars ointima Flunsåsstråket. 

 

Den klart övervägande delen av upplevelser av stråket uppkommer vid rörelser på GC-banorna. 

Det finns därför stora kvaliteter att vinna på att modifiera sträckningarna, dvs att inte helt och 

hållet följa dagens spiikraka, långa, platta och monotona sträckningar, utan i stället lägga in 

svängar, krökar och gärna små flacka kullar. Eftersom det norra och södra stråket utgör ryggrad 
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eller pulsåder i Flunsåsstråket skulle vi helst se att dessa utformades från scratch. En budgetvariant 

på detta är att lªgga in n¬gra òchikanerò p¬ rakstrªckorna dvs man lªmnar befintlig rak strªckning 

på en kort sträcka och lägger in en böj (en halvcirkel). På så vis kommer man ifrån de monotona 

raksträckorna och kan lägga in intressanta blickfång, t ex en plantering med ett vackert träd, som 

vägen alltså rundar. S¬dana òchikanerò skulle ªven kunna skapa trafiksªkra korsningar om 

gångvägen längs häcken i norra kanten öster om Wieselgrensgatan ska göras om till GC-väg. 

 

I ett yttrande över detaljplan för Bjurslättsplan framförde SCH synpunkter om värdet att modifiera 

dagens spikraka GC-vägar. I samrådsredogörelsens kommentar till detta säger SBK: Att behålla de 

raka strªckningarna ªr òi samklang med den ºvergripande planid®n fºr Fluns¬sstr¬ket med 

omgivningarò. Det tycker vi visar på brist på förståelse och inlevelseförmåga gentemot oss som bor 

i denna extremt formstränga stadsdel präglad av idel kilometerlånga raksträckor och som därför 

törstar efter mer ombonade miljöer att röra oss i. För övrigt kommer Flunsåsstråket för evigt att 

vara en långsmal rumsbildning med raka kanter. Inom de ramar som denna strikta rumsbildning 

skapar bör det finnas några frihetsgrader för att skapa variation.  

 

En annan fråga gällande utformning är GC-banorna tvärsektion. På befintlig GC-bana mellan 

Wieselgrensgatan och Fögderigatan finns det två olika sektioner. På den platta delen, utanför 

flerbostadshusen, består GC-banan av två separata banor åtskilda av en smal grönremsa; en 

gångbana och en cykelbana. GC-banan förbi folkparken och uppför backen till Fögderigatan består 

av en gemensam bana för gång- och cykeltrafik. Vi har inte uppgifter på måtten på dessa två 

tvärsektioner. 

 

När det gäller de befintliga gångbanor som skulle kunna bli GC-banor finns det flera avsnitt öster 

om Wieselgrensgatan där det kan bli besvärligt att få plats med GC-bana med trafiksäker 

tvªrsektion. Se t ex fotot òG¬ngstr¬k i den sºdra delen av programomr¬detò i programmet.  

 

Även om man får rum med en GC-väg på trånga avsnitt kan det vara lämpligt att begrunda de 

rumsbildningar som kan uppstå kring GC-vägarna. Det är t ex inte så upplyftande att färdas i en 

lång, trång passage mellan en hög villahäck och ett högt stängsel längs en fotbollsplan. Det drar 

ner värdet på upplevelsen av en färd genom Flunsåsstråket. 
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